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اقتصادی

گــروه اقتصادی - با گذشــت 
حدود نه ماه از ســال، بــازار خودرو 
همچنان چشم انتظار ورود خودرو های 
خارجــی به کــف این بازار اســت؛ 
خودرو هایــی که طبق وعــده وعید 
مســئولان ســابق صمت، قرار بود تا 
پایان بهار امســال به ۲۰۰ هزار خودرو 
برســد، ولی آنچه در عمل اتفاق افتاده 
است، تعداد اندکی خودروی وارداتی 
به گمرکات است، به گونه ای که تعداد 
خودرو هــای وارداتــی صفرکیلومتر 
طبق اعلام رسمی گمرک کشورمان تا 
پایان آبان ماه، ۳ هزار و ۴۸۸ دســتگاه 

خودروی سواری به ارزش ۶۹ میلیون 
و ۶۱۵ هزار دلار به کشــور وارد شده 

است.
این در شــرایطی است که علی 
آبــادی، وزیر صمــت چند هفته قبل 
وعده داده بــود، واردات خودرو های 
نو براســاس برنامه پیش می رود و تا 
آذرماه تکلیف تمام کســانی که ثبت 
نام کرده اند، روشــن و نحوه دریافت 
خودرو مشخص می شــود. حال در 
آســتانه ورود به زمســتان، همچنان 
حدود ۳۰ هــزار متقاضی که چندین 
ماه قبل ۵۰۰ میلیون تومان از پول خود 
را در حساب بانکی مسدود کرده اند، 
ســرگردان هســتند و وضعیت آن ها 

تعیین تکلیف نشده است.
از سوی دیگر، قرار بود دولت در 
راستای اجرای قانون مصوب مجلس 
در خصــوص واردات خودرو هــای 
کارکرده اقدام کند و آیین نامه مربوطه 
را طبــق زمان بندی قانونــی تا اوایل 
شــهریورماه به ســرانجام برساند، اما 
با گذشــت چندین ماه، هنوز خبری 
نیســت؛ خلف وعــده ای که گلایه و 
انتقاد بســیاری از مردم را هم به دنبال 
داشــته که چرا دولت به اجرای قانون 
توجهی ندارد و همچنان به وقت کشی 
ادامه می دهد؟ ســوالی که پاسخش را 
حالا معاون رئیس جمهوری به نوعی 

داده است.

داود منظور، رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه در همایش اقتصــاد ایران 
اذعان کرد، تخصیص ارز های کشــور 
برای واردات خودرو به صرفه نیست. 
معاون رئیســی گفته بود: »فرض کنیم 
ســال آینده ۲ تا ۳ میلیارد دلار واردات 
خودرو انجام شــود و بر اســاس آن 
درآمد ها و حقوق گمرکی را محاسبه 
می کنیم. در حالی که می دانیم به صلاح 
کشــور نیست، منابع ارزی کشور را به 
واردات خودرویــی اختصاص دهیم 
که در داخل کشــور ظرفیت تولید ۱.۵ 
میلیون خودرو را داریم.« هرچند باید 
بدانیم اساسا رقم اعلامی منظور اشتباه 
است و طبق آیین نامه واردات خودرو، 

بانک مرکزی باید ســالانه یک میلیارد 
یــورو بــرای واردات تامین کند، نه ۲ 
تــا ۳ میلیارد دلار؛ امــا با این صحبت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، به نظر 
می رسد دیگر نباید امیدوار بود که اولا 
خودرو های صفرکیلومتر با ســرعت 
بیش از ســرعت لاک پشتی وارد شود 
و دوما دلیل معطل ماندن تعیین تکلیف 
آیین نامه واردات خودرو های کارکرده 
نیز روشــن شده اســت؛ دلیلی که به 
محدودیت منابع ارزی اشاره می کند. 
موضوعی که با واکنش بسیاری از مردم 
مواجه شده است که چرا برای واردات 
چای چند میلیارد دلار تخصیص داده 
شد، اما حالا دولتی ها برای خودرویی 
کــه می تواند به کاهش قیمت در بازار 
خودرو منجر شــود، از نبود ارز سخن 

می گویند؟!
در پایان بهتر است معاون رئیس 
جمهور توضیح دهد کــه مترومعیار 
ایشــان برای تولید ۱.۵ میلیون خودرو 
در سال چه بوده است؟ چون از سال ۹۷ 
تاکنون، واردات خودرو ممنوع بوده و 
در هیچ ســالی تولید خودرو در کشور 
به ۱.۵میلیون دســتگاه نرسیده است. 
در ســال ۹۷ تولید خودرو در کشــور 
۸۸۴هزار دســتگاه بوده و در ادامه، در 
سال ۹۸ به ۶۷۷هزار و ۴۳۵ دستگاه، در 
سال ۹۹ به ۸۱۴هزار و ۵۰۹ دستگاه، در 

سال ۱۴۰۰ به ۸۳۱هزار و ۵۷۶ دستگاه 
و در ســال گذشــته به یک میلیون و 
۲۰۰هزار دســتگاه رسید؛ بنابراین در 

هیچ ســالی بعد از شروع تحریم های 
ثانویه، یک میلیون و ۵۰۰هزار دستگاه 
خودرو تولید نشــده اســت، ولی در 
تمام این ســال ها، تئوری مورد علاقه 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه )تکیه 
بر ظرفیت تولید داخل( اجرایی شــده 
بود و با بسته شــدن در های کشور به 
روی خودرو های وارداتی، این تولید 
خودروسازان داخلی بود که به  تنهایی 
باید بار تقاضای بازار خودروی کشور 
را به دوش می کشید. نتیجه، اما به هیچ 
عنوان موفقیت آمیز نبود؛ شکاف عرضه 
و تقاضا بــه حدی تعمیق پیدا کرد که 
نارضایتی گسترده مصرف کنندگان را به 
دنبال داشت، خرید خودرو از کارخانه 
به یک لاتاری بزرگ تبدیل شــد و این 
دلالان بودند کــه در این بازار جولان 
می دادند. در چنین شرایطی، موضوع 
آزادســازی مجــدد واردات خودرو 
مطرح شد، با این هدف که بتواند بازار 
آشفته خودرو در ایران را بهبود ببخشد.
واردات خــودرو با قطعیت 

انجام می شود
اما در همین حال رئیس سازمان 
توســعه تجارت ایران گفت: واردات 
خودرو با قطعیت امســال و سال بعد 
انجام می شــود و خللی در برنامه های 
دولــت پیــش نخواهد آمــد. مهدی 
ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت 

ایران در جمع خبرنگاران در پاســخ به 
ســوال خبرنگار در مورد اینکه رئیس 
سازمان برنامه و بودجه واردات خودرو 

را به صلاح کشــور ندانسته است، آیا 
رویه دولت تغییر کرده اســت؟ گفت: 
نظر دولــت انجام واردات خودرو هم 
امسال و سال آینده است و رویه دولت 
تغییر نکرده اســت.وی افزود: بحث 
آقــای منظور این بود کــه با توجه به 
برنامه ای که بــرای واردات در بودجه 
در نظر گرفته شــده وقتی نتوان طبق 
پیش بینی ها واردات را انجام داد دچار 
ناترازی می شویم. تاکید آقای منظور بر 

این موضوع بود.
ضیغمــی اضافه کــرد: واردات 
خودرو با قطعیت امســال و سال بعد 
انجام می شــود و خللی در برنامه های 
دولت پیش نخواهد آمد.معاون وزیر 
صمت در پاسخ به سوال دیگر در مورد 
اینکه آیا برای واردات خودرو مشکل 
ارزی داریم، گفت: مشــکل ارزی به 
معنــای عام نداریم. با بانک مرکزی در 
مورد تخصیص ارز جلسات نزدیکی 
را برگزار کردیم تا روند تخصیص ارز 
را تســریع کنیم.وی افزود: طی ۲ هفته 
گذشته ۱۱۰ میلیون دلار برای واردات 
خودرو به کشورها ارز تخصیص دادیم 
ولی اعلام کردیم که یک فرصت طلایی 
بــرای واردات خودرو داریم که در ماه 
آتی است که بتوانیم عدد قابل توجهی 
ارز تخصیص دهیم که با بانک مرکزی 
به جمع بندی رســیدیم. ضیغمی در 

پاسخ به سوال دیگر در مورد اینکه قرار 
بود تحویل خودرو به ۳۰ هزار متقاضی 
که اســفند پارسال ثبت نام کرده بودند 

تا آخر آذر تعیین تکلیف شود، گفت: 
تأخیر دو تا سه هفته ای خواهیم داشت 
ولی تعیین تکلیف را انجام خواهیم داد.
معاون وزیر صمت درباره اینکه تا پایان 
ســال چه تعداد خودرو وارد خواهد 
شــد، تصریح کرد: این مساله بستگی 
بــه این دارد که بانــک مرکزی در این 
دو الی سه هفته ارز تخصیص دهد. به 
لحاظ پتانسیلی که داریم حداقل امکان 
واردات ۴۰ هزار خــودروی دیگر را 
داریم. اما به این شرط که بانک مرکزی 
در این مدت زمان به سرعت ارز مورد 

نیاز را تخصیص داد. 
ضیغمــی دربــاره آزادســازی 
واردات لوازم خانگی نیز گفت: درباره 
عبــارات لوازم خانگی معاون مربوطه 
در وزارت صمــت باید توضیح دهد 
و جزئیــات واردات لــوازم خانگی 
بســته به اینکه چه نوع لوازم خانگی 
باشد و برای اصلاح روند انرژی باشد 
متفاوت است. اگر الآن بگویم واردات 
آزاد شــده، ممکن اســت درباره تمام 
گروه های کالایی درست نباشد.معاون 
وزیر صمت در پاسخ به سوالی درباره 
پیشنهاد رئیس اتاق تعاون به عنوان بهره 
بردار نمایشگاه بین المللی گفت: ۱۰۰ 
درصد با این موضوع مخالف هستیم 
و مانــع این قضیه در حد توان خواهیم 
شد. لذا از طریق وزارت صمت مواضع 
خود را اعلام می کنیم، چنین موضوعی 
قطعاً تعارض منافع بســیاری جدی 
ایجاد می کنــد. نمی دانم این موضوع 
چرا مطرح شده است و ما این موضوع 

را خیلی جدی نمی گیریم.
با این اظهار نظرها باید منتظر ماند 
و دیــد که در روزهای آینده چه اتفاقی 

خواهد افتاد...

تیر خلاص معاون رئیسی به قانون واردات خودرو !؟

به صلاح نیست منابع ارزی را به واردات خودرو
 اختصاص دهیم

صحبت های خودرویی رئیس سازمان برنامه و بودجه با واکنش بسیاری از مردم روبه رو شده است که چرا برای واردات چای چند میلیارد دلار تخصیص 
داده شد، اما حالا دولتی ها برای خودرویی که می تواند به کاهش قیمت در بازار خودرو منجر شود، از نبود ارز سخن می گویند؟!

گــروه اقتصادی - بــه گفته 
مسئولان، احیا، ساماندهی و اصلاح 
بانک های ناتراز و در گام بعد انحلال 
این بانک ها از جمله برنامه های بانک 
مرکزی در مقابل ناترازی شبکه بانکی 

است.
رئیــس کل بانــک مرکــزی 
محمدرضا فرزین خبر از برنامه اول 
بانک مرکزی یعنی احیا، ساماندهی و 
اصــلاح بانک های ناتراز داد. اصلاح 
ناتــرازی بانک ها که پیش از این هم 

وعده آن داده شده بود.
فرزین در ادامه بیان کرد: در مرحله 
دوم اگر عملیات احیا و ساماندهی به 
نتیجه مطلوب نرســید برنامه توقف 
و انحلال موسســه اعتباری یا بانک 
را اجرا می کنیــم. در حال حاضر به 
۸ بانک برنامه اصلاحی ارائه کرده ایم 
و بــه طور مرتب عملکــرد آن ها را 
پایش می کنیم و محدودیت هایی مثل 
پرداخت تسهیلات و پرداخت سود به 

سهامدار در نظر گرفته ایم تا به سمت 
کاهش ناترازی حرکت کنند. انحلال 
یک موسســه دیگر نیز در دستور کار 

است که به زودی انجام می شود.
۱۰ آذر بــود کــه بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایــران خبر از 
انتقال مؤسســه اعتباری نور به بانک 
ملــی را داد و بر همین اســاس وزیر 
اقتصاد احسان خاندوزی در صفحه 
خود در فضای مجازی نوشت: بانک 
ملی ایران مسئولیت تمام سپرده های 
یک موسســه اعتباری ناتراز )نور( را 
در ازای انتقــال معــادل از دارایی ها 
پذیرفــت. ۹ مهــر ماه نیــز انحلال 
موسســه اعتباری توســعه عملیاتی 

شده بود.
ناترازی شــبکه بانکی که پیش 
از این شقاقی کارشناس اقتصادی به 
باشگاه خبرنگاران جوان در رابطه با 

آن گفته بود: در نظام بانکی کشــور با 
یک ســه گانه ناممکن مواجه هستیم 
که من این سه گانه ناممکن را از یکی 
از نظریه هــای تجــارت بین المللی 

دریافت کردم.
او در ادامه می گوید: در سه گانه 
ناممکن نظام بانکی بانک ها از دولت 
مجوز خلق پول و جذب سپرده های 
مردم را دارنــد در ضلع دیگر مثلث 
نــرخ بهره حقیقــی در اقتصاد ایران 
منفی است و در ضلع سوم به بانک ها 
اجازه بنگاه داری داده شــده ماحصل 
این سه گانه ناممکن این شده که اول 
بانک ها بــه دلیل فضای نرخ حقیقی 
منفی تمایلی به تســهیلات دهی به 
بخش خصوصی ندارند و خلق پول 
و جذب ســپرده های مردم عمدتا به 
ســمت بنگاه های زیر مجموعه خود 
بانک ها رفته اســت و نکته آخر هم 

به سبب اینکه بانک ها تخصص بنگاه 
داری ندارند عمدتا این قسمت هم به 
منابع منجمد و بلوکه شده تبدیل شده 
و در نهایت خروجــی این موارد به 
ناترازی شبکه بانکی ختم شده است.

به گفته این کارشناس اقتصادی، 
بانک هایی داریم که خلق پول عجیب 
داشــتند و یک مرکز تجاری ساختند 
یــا به بنگاه های زیــر مجموعه خود 
تســهیلات کلان پرداخــت کردند 
و ایــن پول بدون بازگشــت بلوکه 
شــده که تمام این موارد سبب ایجاد 
ناترازی شــبکه بانکی شــده است. 
مفهوم ناترازی هم این است که اکنون 
شبکه بانکی ما دارایی های زیاد دارد، 

اما این دارایی ها سیالیت ندارد.
او افزود: وقتی بانک ها به سبب 
این ســه گانه ناممکن درگیر ناترازی 
شده اند مجبور می شوند برای پوشش 

ایــن ناترازی خود یا از بانک مرکزی 
اضافه برداشت داشته باشند یا به خلق 
پول مضاعف ادامه دهند که نتیجه هر 
دو این کار رشــد نقدینگی و تحمیل 

تورم در اقتصاد است.
ناترازی شبکه بانکی که علاوه 
بر تحمیل تورم بر ســفر ه های مردم، 
تولیــد را هم هدف قــرار می دهد به 
تازگی هم رئیس جمهور با اشــاره به 
این موضوع گفــت: در اصلاح نظام 
بانکی بنگاهــداری و منجمد کردن 
دارایی هــا و عدم فروش دارایی ها به 
موقع موضوعی است که دولت دنبال 
می کند. بنگاهداری بانک ها به تولید 

صدمه می زند.
از  برخــی  بنگاهــداری 
بانک ها آفتی برای بخش تولید

در همین راســتا هم حجت الله 
فرزانی کارشــناس اقتصادی گفت: 

زمانــی که بخشــی از منابع بانک ها 
منجمد و در بنگاهداری خلاصه شده 
است در حالی که یکی از رسالت های 
آن رفع نیاز خانوار و تامین تسهیلات 
مورد نیاز آن ها و بخش تولید اســت 
به تبع منابع به بخش دیگر تخصیص 
داده می شــود و منابع بانک محدود 
می شود.این کارشناس امور بانکی در 
ادامه اظهار کرد: منابع محدود شــده 
بانک هــا که می توانســت به تولید و 
سرمایه در گردش واحد های تولیدی 
تخصیص داده شود، اما به سوی دیگر 
می رود که این اقــدام به بخش های 
تولیدی آسیب خواهد زد. بخش های 
تولیدی که میزان تسهیلات دریافتی 
آن ها متناســب با رشد تورم نخواهد 
بــود لذا تــوان واحد هــای تولیدی 

کاهش پیدا می کند.
فرزانی عنــوان کرد: واحد های 

تولیدی به ســبب این که ســرمایه 
در گردش کوچک تری توانســتند 
دریافــت کننــد و تامین بر اســاس 
ظرفیــت عملی آن ها کافی نیســت 
به ناچار ظرفیــت تولید کاهش پیدا 
می کند و اگر به شــکل کل نگاه کرد 
در مجموع ایــن فرآیند باطل به کل 
اقتصاد کشور آســیب خواهد زد به 
طور کلی بنگاهــداری بانک ها توان 
بخش واقعی اقتصاد را در بحث رشد 

تولید کوچک خواهد کرد.
به گفته کارشناســان اما دلایل 
متعددی برای شــکل گیری ناترازی 
شبکه بانکی وجود دارد که بنگاهداری 
برخــی از بانک ها از جمله مهم ترین 
دلایل به شــمار مــی رود در همین 
راستا ســیاوش غیبی پور کارشناس 
اقتصادی به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: در شکل گیری ناترازی شبکه 

بانکی عوامل متعددی نقش دارند که 
یکی از این عوامل بنگاهداری برخی 
از این بانک ها، ناترازی است. پدیده 
بنگاهــداری بانک ها در کشــور هم 
ریشــه در چند عامل دارد که برخی 
از آن هــا ارادی و مواردی غیر ارادی 
اســت. او در ادامه گفت: منابع آزاد و 
شــناور بانک ها باید در اختیار تولید 
قــرار گیرد، اما زمانی کــه این منابع 
منجمد و به ســمت بنگاه داری های 
بانک هــا رود حاصل آن ســبب به 
وجود آمــدن برخی از مشــکلات 
اقتصادی برای بخش های مختلف و 
حتی خود بانک ها خواهد داشت در 
کل بنگاهداری بانک ها سبب می شود 
منابع به سمت سرمایه گذاری، تولید 
و اشتغال نرود و علاوه بر شکل گیری 
ناترازی حتی می تواند آن را تشــدید 
کند ناترازی شبکه بانکی که می تواند 
قلب اقتصاد کشــور را دچار مشکل 

می کند.

روزشماری برای پایان تاخت و تاز بانک ها و موسسات اعتباری ناتراز

مشــکل ارزی بــه معنای عــام نداریــم. با بانــک مرکــزی در مــورد تخصیص ارز 
جلســات نزدیکــی را برگــزار کردیــم تــا رونــد تخصیــص ارز را تســریع کنیم.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصــادی - وزیر راه و 
شهرسازی گفت: علت گرانی قیمت  
مســکن احتکار است و ارزش بالای 
ملک منجر به سودجویی دلالان شده 

است.
مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرســازی در مراســم رویــداد و 
نمایشگاه شــرکت های دانش بنیان 
حوزه مسکن و حمل و نقل با تاکید بر 
اینکه پروژه نهضت ملی مسکن یکی 
از بزرگترین پروژه های کشور است، 
گفت: پروژه نهضت ملی مسکن یکی 
از بزرگ ترین پروژه های ساختمانی 

طی ۱۰۰ سال اخیر است.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
در حــوزه تأمین منابع مالی، مصالح و 
کیفیت باید نقــاط ضعف و قوت را 
این وزارتخانه را شناســایی کنیم البته 
ساخت مسکن های ویلایی را هم در 
برنامه داریم که به مرور از ابتدای سال 
آینده شرایط واگذاری به به مردم اجرا 

خواهد شد.
وزیر راه و شهرســازی با تاکید 
بر اینکه علت قیمت های سرســام در 
مسکن به دلیل احتکار است و ارزش 
بالای ملک منجر به ســوداگری شده 

است، گفت: سامانه ای برای شناسایی 
زمین هــای معطل مانــده راه اندازی 

است.
وی ادامــه داد: در کل پــروژه 
مســکن مهر هشت هزار هکتار زمین 
مورد استفاده قرار گرفت که این رقم 
در نهضت ملی به ۵۲ هزار هکتار رسید 
البته همچنین تا پایان سال جاری ۵۰۰ 
هزار فقره زمین برای توسعه ساخت 

و ساز روستا برنامه ریزی شده است.

بذرپاش تصریــح کرد: یکی از 
معضلات نهضت ملــی قیمت تمام 
شده ساخت است و باید از مدل های 
صنعتی سازی اســتفاده کنیم و همان 
قــدر که باید در ســاخت مســکن 
ســرعت داشته باشــیم باید به خاطر 
امنیت و ایمنی جان مردم استانداردها 
متفاوت باشــد؛ ضمن اینکه نوآوری 
باید جلوتر حرکت کند و استانداردها 
پشت ســر آن باشد، اما ناچار هستیم 

برای ملاحظات ایمنی استانداردهای 
متفاوتی را دنبال کنیم.

وزیر راه و شهرســازی در پاسخ 
به سوال مهر مبنی براین که واحدهای 
خالی که توســط بانک هــا احتکار 
شــده چه رونــدی در پیش خواهند 
داشــت، گفت: واحدهای خالی که 
توسط بانک ها طی ســال های اخیر 
خریداری شده در بازار مسکن عرضه 
خواهد شــد.عده ای از بانک ها برای 

سرمایه گذاری این واحدها خریداری 
کرده بودند که زمان مناسب به فروش 

برسانند.

عضــو   - اقتصــادی  گــروه 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
گفت: مهمتریــن و اولین عامل رای 
ندادن مجلس به کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۳ بحث کسری بودجه است. در 
بودجه ۱۴۰۳ یک کسری بالای ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومانی دیده شــد که این 

کسری هم قابل جبران نبود.
جبــار کوچکی نــژاد، عضــو 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
درباره دلایل رد کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۳ اظهــار داشــت: مهمترین و 
اولیــن عامل رای نــدادن مجلس به 
کلیــات لایحه بودجــه ۱۴۰۳ بحث 
کسری بودجه است، در بودجه ۱۴۰۳ 

یک کســری بالای ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومانی دیده شــد که این کسری هم 

قابل جبران نبود.
وی ادامــه داد: عامل دیگری که 
موجب رد شــدن کلیات بودجه شد، 
عــدم تطابق لایحه بودجــه با برنامه 
هفتم و همچنین موضوع افزایش یک 
درصدی مالیات بر ارزش افزوده بود 
که اساسا که افزایش مالیات بر ارزش 

افزوده به ۱۰ درصد بنایی نداشت. 
موضوع دیگر افزایش درآمدهای 
مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده بود 
و مجلس معتقد است که این افزایش 
درآمدهای مالیاتی بــر مردم به ویژه 
طبقات ضعیف فشــار وارد می کند.

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۳ افــزود: عامــل دیگر موضوع 
تبصــره ۱۸ بود که در حالیکه ظرفیت 
فعــال کردن تولیــد را دارد اما دولت 
آن را در لایحــه بودجــه ندیده بود. 
یکی از موضوعــات دیگر در لایحه 
بودجه ایــن امکانی بــود که دولت 
به دســتگاه های خدمات رسان داده 
 بود تا بتواننــد خدمات خود را گران 

کنند. 
همچنین  گفــت:  کوچکی نژاد 
دولت در بودجه ســال آینده فروش 
اموال مازاد در مولدســازی را تا ۱۰۰ 
درصد کاهــش داده بود. در حالی که 
سال گذشته درآمد حاصل از فروش 

امول مــازاد ۱۰۷ هزار میلیارد تومان 
و در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ حدود ۶۰ 

هزار میلیارد تومانی دیده شده بود. 
وی با اشــاره به فرصت دولت 
بــرای اصلاح لایحــه بودجه ۱۴۰۳ 
ادامه داد: طبق قانون دولت باید ظرف 
چند روز نســبت به اصلاح ایرادات 
لایحه اقدام کند و مجلس هم دو روز 
فرصت دارد که مجددا لایحه را مورد 

بررسی قرار دهد. 
احتمــالا پایان هفته آینده لایحه 
بودجه ســال آینده دوباره در صحن 
مــورد بررســی و رای گیــری قرار 
می گیــرد. عضــو کمیســیون تلفیق 
بودجــه ۱۴۰۳ با بیــان اینکه احتمال 

تصویــب لایحه بودجــه در مجلس 
دوازدهم وجــود دارد، تاکید کرد: با 
توجه به اینکــه انتخابات مجلس در 
پیش است، احتمالا بودجه سال آینده 

چند دوازدهم بســته می شود و بعید 
است که در زمان محدودی که داریم 
امکان تصویب لایحه باشد و نباید در 

تصویب بودجه عجله کرد.  

گروه اقتصــادی - هنوز مدت 
زیــادی از جنجال هــا در خصوص 
ادغــام دو صنــدوق بازنشســتگی 
کشــوری و صندوق بازنشســتگی 
نفت نگذشــته اســت کــه موضوع 
ادغام صندوق بازنشســتگی کشور با 
صندوق بازنشستگی کارکنان بانک ها 

به گوش می رسد.

هنوز مدت زیادی از جنجال ها 
در خصــوص ادغــام دو صنــدوق 
بازنشســتگی کشــوری و صندوق 
بازنشســتگی نفت نگذشته است که 
موضوع ادغام صندوق بازنشســتگی 
کشور با صندوق بازنشستگی کارکنان 

بانک ها به گوش می رسد.
اینکه این موضوع تا چه حدی به 

واقعیت نزدیک است مسئله ای است 
که باید از طریق مسئولان وزارت کار 
پیگیری شود اما در یکی دو روز اخیر 
برخی از اعضای صندوق بازنشستگی 
کارکنان بانک ها بــا خبرگزاری مهر 
تماس گرفته و نسبت به این موضوع 

هشدار داده اند.
ظاهــراً مســئولان دولــت در 

نظــر دارنــد در کنار بالا بردن ســن 
بازنشســتگی، برخی از صندوق های 
بازنشســتگی را بــا یکدیگــر ادغام 
کننــد تا بتوانند منابــع جدیدی را به 
صندوق بازنشســتگی کشوری وارد 
کنند و از احتمال ورشکســتگی این 
صندوق بکاهند. گفته شــده اســت 
ظاهراً مسئولان وزارت تعاون و کار و 

رفاه اجتماعی به دنبال تغییر اساسنامه 
صندوق بازنشستگی کارکنان بانک ها 
هســتند تا این صنــدوق در صندوق 

بازنشستگی کشوری ادغام شود.
ناگفته نماند در حال حاضر این 
صندوق تحت نظارت مجمع عمومی 
بانک هــا بوده و ریاســت آن برعهده 
وزارت امور اقتصادی و دارایی است.

مشترکین صندوق بازنشستگی 
کارکنان بانک ها معتقدند این صندوق 
ماهیت صنفــی دارد و دارایی های آن 
از محل کســور پرداخت شده توسط 
کارکنان بانک ها تأمین می شود برای 
همین خواستار حفظ اساسنامه فعلی 
و عــدم انتقال تولیــت آن به وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

علت گرانی مسکن »احتکار« است

عضو کمیسیون تلفیق بودجه اعلام کرد  :

واردات لوازم برقی و گازسوز خانگی آزاد شد

یارانه شما با چه میزان درآمد حذف می شود!

گروه اقتصادی -  مجوز واردات لوازم و تجهیزات برقی و گاز سوز)لوازم 
خانگی( با استاندارد و بر چسب انرژی فقط با دو رتبه برتر انرژی صادر شد.

معاون اول رئیس جمهور در بخشنامه ای مصوبه هیأت وزیران در خصوص 
مجوز واردات لوازم و تجهیزات برقی و گاز سوز )لوازم خانگی( با استاندارد و بر 
چسب انرژی فقط با دو رتبه برتر انرژی را ابلاغ کرد.در این بخشنامه آمده است: 
هیئت وزیران در جلسه ۱۵/۹/۱۴۰۲ به پیشنهاد شماره ۵۶۵۸۰ مورخ ۳۱/۲/۱۴۰۲ 
ســازمان ملی استاندارد ایران و به استناد اصل یکصد و ی و هشتم قانون اساسی 
جمهوری اســلامی ایران تصویب کردبند )۴( تصویب نامه شــماره ۹۴۰۳۵ ت 
۴۲۴۰۰ ه مورخ ۱۷/۵/۱۳۸۸ به شــرح زیر اصلاح می شــود. ۴- واردات لوازم 
و تجهیزات برقی و گازســوز مشــمول مقررات اجرای اجباری استاندارد معیار 
مصرف و بر چسب ،انرژی فقط با دو رتبه برتر انرژی و بر اساس آخرین ویرایش 
استاندارد ملی معیار مصرف انرژی تجهیزات انرژی بر برقی خانگی و گازسوز 
مشمول مقررات اجرای اجباری مجاز بوده و باید از واردات تجهیزات مذکور با 

رتبه های انرژی پایین تر جلوگیری به عمل آید.

گروه اقتصادی - اگر درآمد ماهانه شــما بیش از ۳۵میلیون تومان باشــد، 
شما جز صدک بالای جامعه محسوب می شوید و ۹۹درصد مردم درآمدی کمتر 
از شــما دارند. گفته می شود قرار است یارانه دهک های بالای درآمدی در آینده 
حذف شــود. دهک بندی برای یارانه فرمول مشخص دارد. اخیرا صحبت هایی 
در خصوص حذف یارانه دهک های بالای جامعه مطرح است؛ اما این دهک ها 
چه افرادی هستند؟ برای بررسی این مساله باید درآمد خود را در یک سال جمع 
کنید، اگر درآمد ســالانه شما کمتر از ۳۰ میلیون تومان باشد، شما در پایین ترین 
دهک درآمدی، یعنی دهک اول قرار دارید. بنابراین یارانه به این دهک قطعا تعلق 
خواهد گرفت. دهک اول، همان دهکی است که در ۱۰درصد پایین جامعه از نظر 
درآمدی قرار دارد و نسبت به سایرین کمترین درآمد را کسب می کند. اگر درآمد 
سالانه شما بین ۳۰ میلیون تا ۶۴ میلیون تومان باشد، شما در دهک دوم درآمدی 
قرار دارید. افرادی که درآمد بین ۶۴ تا ۹۲میلیون تومان در ســال داشته باشند نیز 
در دهک سوم درآمدی قرار می گیرند. همچنین اگر درآمد سالانه بین شما بین ۹۲ 
تا ۱۱۶میلیون تومان باشد، شما در دهک چهارم درآمدی قرار می گیرید. افرادی 
که ســالیانه بین ۱۱۶ تا ۱۴۱میلیون تومان درآمد داشــته باشید نیز، دهک پنجمی 
محســوب می شوید. اگر درآمد سالانه شما بین ۱۴۱ تا ۱۶۵ میلیون تومان باشد، 
شما در دهک ششم درآمدی قرار دارید. افرادی که درآمد بین ۱۶۵ تا ۱۹۲میلیون 
تومان داشته باشند نیز در دهک هفتم و افرادی که بین ۱۹۲ تا ۲۲۵میلیون تومان 
درآمد سالانه داشته باشند، در دهک هشتم قرار می گیرند. اگر درآمد سالانه شما 
بین ۲۲۵ تا ۲۸۰ میلیون تومان باشــد نیز، شما در دهک نهم درآمدی قرار دارید. 
دهک دهمی ها نیز افرادی هستند که سالانه بالاتر از ۲۸۰میلیون تومان درآمد داشته 
باشــند.  اما ثروتمندترین قشر کدام است؟ اگر گروه های درآمدی را به جای ۱۰ 
قسمت به ۱۰۰قسمت تقسیم کنیم، بالاترین قشر یعنی صدک بالا، گروهی خواهد 
شــد که درآمدی بیش از ۴۲۹میلیون تومان در سال داشته باشد. یعنی اگر درآمد 
ماهانه شما بیش از ۳۵میلیون تومان باشد، شما جز صدک بالای جامعه محسوب 

می شوید و ۹۹درصد مردم درآمدی کمتر از شما دارند.

کسری بالای ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی لایحه بودجه ۱۴۰۳
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